
Ook ik ben een groot voorstander van één school voor iedereen. In dat verband zelfs een openbare 
school. 
Onze zoon bleek in groep 2 een vorm van autisme te hebben. Met zijn normale intelligentie zat hij op 
een normale basisschool met ongeveer 28 kinderen in een klas. Hij ging naar groep 3, kreeg een 
rugzakje bestaande uit 4 dagen 20 minuten individuele begeleiding en begeleiding (vanuit een in 
autisme gespecialiseerde cluster 4 school) van de beide parttime leerkrachten. Hierdoor kreeg hij van 3 
verschillende personen instructie over bijvoorbeeld rekenen en lezen. Hij bleef zitten en kwam in een 
nieuwe klas met weer 28 kinderen. Hij bleef voor de 2e keer zitten. 

Er was plek op een school voor Speciaal Onderwijs in cluster 4, gespecialiseerd in autisme. Wat zagen 
we er tegen op om hem iedere dag met het busje naar school te laten gaan.
Wat vond hij dat zelf geweldig! Eindelijk rust in de klas met 13 kinderen, twee parttime leerkrachten 
en een klasse-assistent.
Inmiddels had hij een flinke avesie opgelopen tegen alles wat school was. Hij wilde niet meer leren 
rekenen, lezen, of wat dan ook maar.
In het speciaal onderwijs wisten ze met zijn avesie om te springen; dergelijke blokkades kenden ze wel 
van anderen met autisme. 
Onze zoon leerde rekenen en lezen met methodes uit de 50-er jaren van de 20e eeuw. Heel ouderwets 
dus, maar recht-toe-rechtaan en dat paste prima bij hem en z’n autisme. Dankzij de grote kennis op 
school van juist de vele methodes kwamen deze na wat andere uitgeprobeerd te hebben als meest 
passend naar voren.
Rekenen zal nooit meer z’n favoriete vak worden, maar lezen doet hij als de beste en dat komt goed 
van pas nu hij in de brugklas zit op het Speciaal Voortgezet Onderwijs en een stap zet om het VMBO 
diploma te halen. Rekenen kan ook met een rekenmachine of met Excel en lezen kan hij goed 
gebruiken bij de vakken die hij zo leuk vindt als aardrijkskunde, geschiedenis en biologie. Daarvoor 
haalt hij probleemloos goede cijfers. 
Hij is zich ook aan het orienteren op een opleiding ná het VMBO: de opleiding voor horlogemaker in 
Schoonhoven, of de Leidse Instumentenmakers School of juist tandtechniek aan een ROC? Hij heeft 
later geen WAJONG nodig en zal goed in zijn eigen levensonderhoud kunnen voorzien; daar sturen 
zowel school als wij wel op aan!

Wat is er nu zo anders in het speciaal onderwijs dan in het gewone onderwijs? Stel je een situatie voor 
waarin er geen speciaal onderwijs zou zijn. Hoe ziet dan een klas met 25 leerlingen eruit? Er zijn 
gemiddeld 3 met autisme, 3 slechthorend of slechtziend, 1 met ADHD, 1 hoogbegaafd enz. Dan 
moeten die 2 parttime leerkrachten al die kinderen met een verschillende handicap kunnen begeleiden? 
Dat gaat goed als de betreffende leerkracht affiniteit heeft met dergelijk adaptief onderwijs, zoals 1 
van de juffen van onze zoon op de reguliere basisschool had, dan moeten ze kennis hebben van alle 
beperkingen van die leerlingen, dan moeten ze tijd hebben voor de begeleiding, enz. enz. ZÍj leggen de 
basis voor het voorkómen van een WAJONG aanvraag. Zonder een goede basiskennis van schoolse 
vakken komt het niet goed met deze kinderen en eindigen ze met een WAJONG uitkering. En is het in 
de huidige situatie dan allemaal al zo goed geregeld op school? Gaan alle kinderen nu al met een 
goede basiskennis van school in groep 8? Blijkt uit allerlei onderzoek niet dat ook hier nog veel te 
verbeteren valt? Hoe realistisch is het dan om te denken dat eisen stellen aan het onderwijsveld wel zal 
leiden tot verbeteringen? Ik hoor zelfs kleuterjuffen klagen over de vele administratieve rompslomp bij 
de begeleiding van kleuters. 
Laten we eerst zorgen dat de leerkrachten kinderen aan het einde van groep 8 op het juiste niveau 
afleveren, voordat we nieuwe eisen gaan stellen. Dat gaat alleen maar leiden tot meer schooluitval van 
de kinderen, meer uitkeringen voor WAJONG of Bijstand, minder interesse voor studenten voor het 
onderwijs, enz. enz. 

Heeft u zelf een kind in het Speciaal Onderwijs? Wilt u op een vrij luchtige manier een beeld krijgen 
van de opvoeding van een kind met autisme? Lees dan eens Vol Hoofd. Hierin vertelt een vader over 
de opvoeding van zijn zoon met autisme. 


